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كوني مدركة
لصحة ثدييكِ



إن الكشف المبكر هو أفضل وقاية ضد سرطان الثدي. ويعتبر الإدراك بصحة الثدي إحدى أهم 
طرق الكشف المبكر لسرطان الثدي حيث أنه يسهل عملية العلاج ويزيد من احتمال التخلص نهائيا 

من المرض.

إن طبيعة الثدي تختلف من سيدة إلى آخرى، ولذلك يجب أن تتعرف المرأة على شكل وملمس  ·
ثدييها، وفي حالة اكتشاف أي تغيير يجب عليها الذهاب فوراً إلى الطبيب للاستشارة

يمكنكِ استشارة الطبيب أو الممرضة للحصول على المزيد من الشرح عن التغيرات التي يجب  ·
عليكِ الإنتباه لها

سرطان الثدي نادر لدى النساء اللاتي تقل أعمارهن عن 40 سنة ويزداد احتمال الإصابة  ·
بسرطان الثدي مع ازدياد تقدم العمر

إذا كنتِ بعمر 45 سنة أو أكثر فنوصي بشدة أن تستغلي خدمات برنامج فحوصات الكشف  ·
المبكر لسرطان الثدي الذي توفره مؤسسة حمد الطبية، والتي تقدم تصويراً إشعاعياً خاصاً 
للثديين وهذا التصوير بالأشعة السينيّة يتم من خلاله الكشف عن أي تغيرات في الثدي في 

مرحلة مبكرة جدا،ً ويمكن أن تسألي طبيبَكِ إذا أردت الحصول على المزيد من المعلومات عن 
هذا البرنامج

ليست هناك فحوصات منتظمة لكشف الثدي بالأشعة السينيّة للنساء اللاتي تقل أعمارهن  ·
عن 45 سنة وإن كان لديكِ أي سبب للقلق فيما يتعلق بثدييكِ، خصوصاً إذا كان هناك تاريخ 

عائلي للإصابة بسرطان الثدي، فمن المهم  إخطار طبيبكِ بذلك

هناك بعض النقاط الهامة التي يجب عليكِ تذكرها:
قومي بفحص ذاتي للثدي مرة شهرياً وأفضل وقت يكون ابتداء من اليوم الخامس إلى اليوم  ·

العاشر من الدورة الشهرية، عندما يخف الألم والاحتقان في الثديين 
إذا انقطعت عنكِ الدورة الشهرية فيمكن أن تختاري أي يوم مناسب لكي في الشهر بحيث  ·

يسهل عليكِ تذكره 
إذا كنتِ سيدة مرضعة يفضل الفحص بعد سحب الحليب من الثديين ·
أستشيري طبيبكِ عند ملاحظة أي تغير خلال الفحص الذاتي الشهري ·
تذكري أنك لا تضيعين وقت أحد. في حالة وجود أي تغيرات فإنه يحتمل أن تكون سرطان  ·

فقومي بالإبلاغ عنها فوراً. فكلما كان الإبلاغ عنها سريعاً كان العلاج ممكناً

خمس خطوات للتوعية بالثدي:
اعرفي ما هو طبيعي بالنسبة لكِ ·
أنظري وألمسي ولاحظي أي تغيير إن وُجد ·
أعرفي التغيرات التي يتعين عليكِ البحث عنها ·
قومي بالإبلاغ فوراً و بدون تأخير عن أي تغيرات تلاحظينها ·
واظبي على إجراء فحوصات الكشف المبكر لسرطان الثدي ·

التغيرات التي يلزم التنبه إليها:
المظهر

أي تغيّر في شكل أو مظهر الثدي وبالأخص ما ينتج عن حركة الذراع أو رفع الثديين. وكذلك أي 
تجعّد أو تنقّر بالبشَرة.

الإحساس
أي انزعاج أو ألم غير عادي بأحد الثديين خصوصاً إذا كان ذلك شعوراً جديداً ومتواصلًا.

النتؤات 
أي نتؤات أو مناطق سميكة بأحد الثديين أو في أحد الإبطين تبدو أنها مختلفة عن نفس المنطقة 

في الثدي الآخر أو الإبط الآخر، وهذا مهم جداً إذا كان أمراً جديداً.
تغيّر الحلمة

خروج افرازات جديده وغير حليبيّة من الحلمة أو نزيف أو ظهور مناطق حمراء رطبة لا تشفى 
بسهولة. أي تغيّر في موقع الحلمة كأن تكون منسحبة للداخل أو متغيرة الاتجاه. أو ظهور طفح 

جلدي على الحلمة أو حولها.

تذكري أن معظم تغيرات الثدي ليست بالضرورة سرطاناً ولكن يجب أن يكون الفحص مبكرًا لتأكد 
من سلامة وصحة ثدييكِ.
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Be Breast Aware



Learn to know what is normal for you
Early detection is the best defense against breast cancer. Being breast aware is one way to 
make sure any unusual changes are picked up early.  Noticing the signs of breast cancer at an 
earlier stage is when the treatment will be most effective. 

•  The way breasts look and feel is different for every woman. Being breast aware, means 
getting to know your breasts and what is normal for you. For many women it is normal 
to have lumpy breasts, it is also common to have one breast larger than the other.  Being 
breast aware is about noticing when a change is new, for example, noticing a new lump in 
one breast that has occurred recently and informing your doctor as soon as possible.

•  You can talk to your doctor or nurse about how to be breast aware and discuss with them 
how to look for changes

•  Breast cancer is less common in women under the age of 40. The likelihood of developing 
breast cancer increases with age

•  If you are aged 45 or over it is strongly recommended that you contact Hamad Medical 
Corporation’s breast screening call center. For more information about the Breast Screening 
Program ask your doctor

•  Routine X-ray breast screening is not recommended for women under 45. If you have any 
cause for concern about your breasts, especially if there is a family history of breast cancer, 
tell your doctor.

•  Remember, you are not wasting anyone’s time if you ask for help. Most breast changes 
are not cancer but if there is a cancer present, the sooner it is reported, the simpler any 
treatment is likely to be

Some important tips to remember:
•  Examine your breasts once a month when they are least tender (usually 5-10 days from the 

first day of your period)
•  If you no longer have periods, choose one fixed day each month that will remind you to 

examine yourself
•  If you are breast feeding, empty your breasts first
•  Contact your doctor or nurse if there are any changes
•  Remember, most breast changes are NOT cancer, but it is important to check to be sure

5 STEPS FOR BREAST AWARENESS
•  Know what is normal for you
•  Look at and feel your breast
•  Know what changes to look for
•  Report any changes without delay
•  Regularly attend a breast screening clinic if aged 45 or over

What Changes to Look Out For
Appearance:
Any change in the outline or shape of the breast, especially those caused by arm movements, 
or by lifting the breasts. Any wrinkle or dimpling of the skin
Feelings: Discomfort or pain in one breast that is different from normal, particularly if new and 
persistent.

Lumps:
Any lumps, thickening or bumpy areas in one breast or armpit which seem to be different from 
the same part of the other breast and armpit – especially if the feeling is new.

Nipple change:
If you start having nipple discharge, bleeding or moist reddish areas which don’t heal easily. Any 
change in nipple position –pulled in or pointing differently. A nipple rash on or around the nipple.  
Itching sensation around the nipple, 

1 2

Be Breast Aware


